
– ЮБИЛЕИ, ДАТЫ, СОБЫТИЯ –

DOI: 10.25587/ALTAISTICSVFU.2023.10.42.006

УДК 811.512.1(063)

И. Ю. Васильев

**II Международная научно-практическая конференция
«Сравнительно-сопоставительное изучение тюркских языков»,
посвященная 70-летию со дня рождения известного тюрколога,
общественного деятеля, кандидата филологических наук,
доцента Ю. И. Васильева-Дьаргыстай**

Северо-Восточный федеральный университет им. М.К. Аммосова, г. Якутск, Россия

E-mail: gengiz@yandex.ru

16 декабря 2022 г. в Северо-Восточном федеральном университете им. М.К. Аммосова состоялась II Международная научно-практическая конференция «Сравнительно-сопоставительное изучение тюркских языков», посвященная 70-летию со дня рождения известного тюрколога, общественного деятеля, кандидата филологических наук, доцента Ю.И. Васильева-Дьаргыстай.

Организатором конференции является кафедра якутского языка ИЯКН СВ РФ СВФУ им. М.К. Аммосова.

Юрий Иванович Васильев – тюрколог-лексиколог, диалектолог, автор свыше 100 научных публикаций, первый якутский филолог, работавший преподавателем якутского языка и литературы за рубежом, в Турции, издавший в Турции 3 книги и более 15 статей по вопросам якутского языка и тюркологии. Он – первый исследователь языка удских якутов, проживающих в Хабаровском крае, сравнительных конструкций в якутском языке, первый преподаватель турецкого и алтайского языков в Якутском госуниверситете, автор сценария и режиссер научно-популярных видеофильмов, посвященных истории изучения якутского языка и тюркологии, автор около 300 статей в республиканской периодической печати.

Ю.И. Васильев – инициатор присвоения имени М.К. Аммосова Якутскому государственному университету, придания якутскому и русскому языкам статуса государственных языков в РС(Я), учреждения 13 февраля Дня родного языка и письменности в РС(Я). Он провел большую работу по увековечению памяти и изданию произведений А.Я. Уваровского, А.Е. Кулаковского, Н.Д. Неустроева, А.Д. Неустроевой, Дж. Аныстырова и др.

Вся работа конференции прошла на платформе Zoom.

ВАСИЛЬЕВ Иван Юрьевич – старший преподаватель кафедры якутского языка ИЯКН СВ РФ, Северо-Восточный федеральный университет имени М.К. Аммосова.

E-mail: gengiz@yandex.ru

VASILEV Ivan Yurievich – Senior Lecturer, Department of the Yakut Language, M.K. Ammosov North-Eastern Federal University.

Открытие началось с пленарного заседания. С обзорными докладами и приветственными словами выступили к.ф.н., руководитель Управления по вопросам развития языков Администрации Главы РС(Я) и Правительства РС(Я) Р.Р. Жиркова, к.ф.н., директор Департамента науки и инноваций СВФУ им. М.К. Аммосова Н.В. Малышева, д.ф.-м.н., директор ГБНОУ РС(Я) «Республиканский лицей-интернат» И.И. Шамаев, зам. начальника управления образования Верхневилуйского улуса РС(Я) О.Е. Филиппов, д.ф.н., профессор, г.н.с. ФГБУН «Институт филологии СО РАН» И.Я. Селютина, д.ф.н., в.н.с. ФГБУН «Институт филологии СО РАН» Н.С. Уртегешев, д.ф.н., г.н.с. отдела якутского языка ИГиИПМНС ФИЦ ЯНЦ СО РАН Н.Н. Ефремов, д.ф.н., профессор кафедры якутского языка ИЯКН СВ РФ СВФУ им. М.К. Аммосова Г.Г. Филиппов, д.ф.н., профессор кафедры якутского языка ИЯКН СВ РФ СВФУ им. М.К. Аммосова И.Е. Алексеев, к.э.н., доцент СВФУ им. М.К. Аммосова П.И. Васильев, старший преподаватель кафедры якутского языка ИЯКН СВ РФ СВФУ им. М.К. Аммосова И.Ю. Васильев.

Конференция работала по пяти направлениям, касающимся научно-исследовательской тематики Ю.И. Васильева. Первая секция была посвящена вопросам якутского языка и тюркологии. Из 22 заявленных докладов 10 выступлений были сделаны ведущими учеными ИГиИПМНС ФИЦ ЯНЦ СО РАН и ИЯКН СВ РФ СВФУ им. М.К. Аммосова. Среди студентов отмечены работы бакалавров и магистрантов отделения якутского языка Д.Н. Еремеевой, А.А. Дьяконовой и З.Г. Адамовой.

Во второй секции было представлено 20 докладов по сравнительно-сопоставительному изучению языков. В этой секции были представлены участники из Казахстана, Республики Башкортостан, Республики Тыва, Республики Алтай и г. Тюмени. Отмечены работы бакалавров и магистрантов отделения якутского языка К.А. Яковлевой, К.М. Егоровой, Т.К. Аммосовой и А.Г. Логиновой.

В третьей секции «Литература народов России: потенциал и возможности развития» было представлено 26 докладов, в том числе выступления участников из Горно-Алтайского государственного университета, Уфимского университета науки и технологий и Специализированного учебно-научного центра (Университетского лицея СВФУ). Экспертами отмечены работы студентов отделения якутской литературы В.В. Емельяновой, Н.И. Голиковой, С.А. Черкашиной, а также ученицы 10 класса СУНЦ В.А. Мироновой.

В четвертой секции «Вопросы сохранения и развития языков и культуры народов Арктики» было заявлено 19 докладов. В данной секции, кроме студентов и преподавателей СВФУ и ИГиИПМНС ФИЦ ЯНЦ СО РАН, выступили участники из Москвы, Горно-Алтайска и Уфы. Так, аспирант Горно-Алтайского государственного университета Ф.Л. Ередеева заняла 1 место, студент ИЯКН СВ РФ И.Д. Бушуев занял 2 место, 3 место присуждено студенту Уфимского университета науки и технологий А.А. Абсаликовой.

В пятой секции «Перевод в полилингвальном пространстве» из представленных 12 докладов были отмечены работы студентов 3 и 4 курсов русско-якутского отделения М.А. Андросовой, А.Н. Платоновой и А.Н. Колесовой.

На закрытии по итогам конференции руководители и модераторы секций внесли следующие предложения:

1. Систематически проводить научно-практическую конференцию «Сравнительно-сопоставительное изучение тюркских языков», посвященную памяти Ю.И. Васильева-Дьаргыстай на международном или всероссийском уровне;
2. Опубликовать книгу о Ю.И. Васильеве-Дьаргыстай, включающую воспоминания о нем, избранные научные и публицистические статьи разных годов;
3. Провести конкурс научных достижений по итогам учебного года среди студентов ИЯКН СВ РФ и назначить победителю именную стипендию Ю.И. Васильева-Дьаргыстай.

I. Yu. Vasilev

**II International Scientific and Practical Conference
«Comparative study of Turkic languages» dedicated
to the 70th anniversary of the birth of the famous Turkologist,
public figure, Candidate of Philological Sciences,
Associate Professor Yu. I. Vasilev-Dyargystai**

M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, Yakutsk, Russia
E-mail: gengiz@yandex.ru

On December 16, 2022, the M.K. Ammosov North-Eastern Federal University hosted the II International Research Conference “Comparative and Comparative Study of Turkic Languages” dedicated to the 70th anniversary of Yasily Vasilev-Djargystay, a prominent Turkologist, public figure, Candidate of Philological Sciences, and Associate Professor.

The Conference was organized by the Department of the Yakut language, Institute of Languages and Cultures of the Peoples of the North-East of the Russian Federation, M.K. Ammosov NEFU.

Yuri Ivanovich Vasilev is a Turkologist-lexicologist, dialectologist, author of over 100 academic publications, the first Yakut philologist who worked as a teacher of the Yakut language and literature abroad, in Turkey, who published 3 books and more than 15 articles in Turkey on the Yakut language and Turkic Studies. He is the first researcher of the language of the Ud Yakuts living in Khabarovsk Krai, of Yakut comparative constructions, the first teacher of Turkish and Altaic languages at the Yakutsk State University, a scriptwriter and director of popular science videos on the history of the study of the Yakut language and Turkology, the author of about 300 articles in the republic's media.

Vasilev initiated the assignment of Maksim Kirovich Ammosov's name to the Yakutsk State University, giving the Yakut and Russian languages the status of state languages in the Sakha Republic, the establishment of the Day of the Native Language and Writing in Sakha Republic on February 13. He did a great job of perpetuating the memory and publishing the works of A. Y. Uvarovsky, A. E. Kulakovsky, N. D. Neustroev, A. D. Neustroeva, J. Anastayrov and others.

All sections of the Conference were held on the Zoom platform.

The opening began with a plenary session. Review reports and welcoming speeches were made by R.R. Zhirkova, Candidate of Philological Sciences, Head of the Department for the Development of Languages of the Administration of the Head of the Sakha Republic and the Government of the Sakha Republic; N. V. Malysheva, Candidate of Philological Sciences, Director of the Department of Science and Innovation, NEFU; I. I. Shamaev, Doctor of Physical and Mathematical Sciences, Director of the Republic's Lyceum; O. E. Filippov, Deputy Head, Department of Education, Verkhnevilyuisky District, Sakha Republic; I. Y. Selyutina, Doctor of Philological Sciences, Professor, senior researcher of Institute of Philology SB RAS; N. S. Urtegeshev, Doctor of Philological Sciences, leading researcher of Institute of Philology SB RAS; N. N. Efremov, Doctor of Philological Sciences, senior researcher, Department of the Yakut language, Institute for Humanitarian Research and North Indigenous People Problems SB RAS; G. G. Filippov, Doctor of Philological Sciences, Professor of the Department of the Yakut Language, NEFU; I. E. Alekseev, Doctor of Philological Sciences, Professor of the Department of the Yakut Language, NEFU; P. I. Vasilev, Candidate of Economics, Associate Professor, NEFU; I. Y. Vasilev, Senior Lecturer, Department of the Yakut Language, NEFU.

The conference worked in five areas related to the research topics of Yury Vasilev. The first section was devoted to the issues of the Yakut language and Turkic Studies. Of the 22 reported reports, 10 presentations were made by the leading scholars of the IHRNIPP SB RAS and NEFU. Among the students, there were D. N. Ereemeeva, A. A. Dyakonova and Z. G. Adamova, Bachelor's and Master's students of the Department of the Yakut language.

In the second section, 20 reports on the comparative study of languages were presented. This section featured participants from Kazakhstan, the Republic of Bashkortostan, the Republic of Tuva, the Republic of Altai and the city of Tyumen, as well as Bachelor's and Master's students of the Department of the Yakut language: K. A. Yakovleva, K. M. Egorova, T. K. Ammosova, and A. G. Loginova.

In the third section "Literature of the peoples of Russia: potential and opportunities for development" 26 reports were presented, including speeches by participants from the Gorno-Altai State University, Ufa University of Science and Technology and the Specialized Educational and Scientific Center (NEFU University Lyceum). The experts noted the presentations by students of the Department of Yakut literature V. V. Emelyanova, N. I. Golikova, S. A. Cherkashina, as well as a student of the 10th grade of the SESC V. A. Mironova.

In the fourth section "Issues of the preservation and development of languages and cultures of the peoples of the Arctic" 19 reports were made. In this section, in addition to students and teachers of NEFU and IHRNIPP SB RAS, participants from Moscow, Gorno-Altai and Ufa spoke. Thus, a postgraduate student of the Gorno-Altai State University F. L. Eredeeva took 1st place, student of NEFU I. D. Bushuev took 2nd place, 3rd place was awarded to a student of the Ufa University of Science and Technology A. A. Absalikova.

In the fifth section "Translation in a multilingual space", out of the 12 reports presented, there were the presentations by the 3rd and the 4th year students of the Russian-Yakut Department M. A. Androsova, A. N. Platonova, and A. N. Kolesova.

At the end of the conference, the leaders and moderators of the sections made the following proposals:

1. To hold a regular research conference "Comparative and comparative study of Turkic languages", dedicated to the memory of Y. I. Vasilev-Djargystay at the international or all-Russian level;
2. To publish a book about Y. I. Vasilev-Djargystai, including memories of him, selected academic and journalistic articles of different years;
3. To hold a competition of scholarly achievements at the end of the academic year among the students of the Institute of Languages and Cultures of the Peoples of the North-East and assign a winner the Y. I. Vasilev-Djargystay's personal scholarship.

